
Kázání Bystřička, Růžďka 24.11.2024    Jaké informace námi hýbou?  (vstup 689,1)
Introit: Toto praví Hospodin domu izraelskému: Dotazujte se mne a budete žít!(Amos 5,4)
Píseň 120                         Modlitba                          Čtení: list jakubův 3 kap.
Píseň 313                                                       Text kázání: Jan 1, 1-14
Milí přátelé, bratři a sestry,
  dnes bych chtěl mluvit o tom, jak velký vliv může mít na život člověka slovo, respektive slova, která tvoří
informaci. Jsme obklopeni různými informacemi. A ty s námi něco dělají. Vedou nás k radosti, k rozčilení,
k nějaké činnosti. Různé informace s námi různě hýbou.
  Ale pojďme od začátku. Původcem Slova je Bůh.  Z Písma víme informaci, že na počátku bylo Slovo, to
Slovo bylo u Boha, to slovo bylo Bůh. Slovem Božím byly stvořeny světy. Moc slova sama o sobě je tedy
veliká.  Slovo  dokázalo  vytvořit  celý  svět  a  život.  Jak  úchvatné.  Když  bychom  se  pak  podívali  napříč
dějinami,  anebo  i  do  dnešního  světa,  tak  vlastně  všeliké  dění  pod sluncem se  dělo  a  děje  na  základě
nějakých informací. Ovšem když přejdeme od Boha k člověku, tak víme, že informace slova lidského může
povzbudit, namotivovat k velikým věcem, vybudovat velké dílo, ovšem pokud je to slovo zlé, může zranit,
uškodit a vést i ke smrti. Tak jak jsme to četli o lidském jazyku. Je tak malý, ale může zapálit celý les. 
  Slovo a informace jsou tedy hybnou silou života. Slovem jde vlastně měnit i život. Rodiče a škola učí děti
poznávat život a předávají jim základní informace důležité k životu. Různé informace, které přijímáme, pak
vlastně náš život formují.  Slovo informace pochází z latinského  informatio  a znamená původně utváření,
anebo vtištění formy a tvaru. Informace k utváření mysli člověka, k učení a vzdělávání. A odtud pak dochází
k významovému  posunu,  kdy  se  slovo  informatio používá  také  ke  sdělení  různých  zpráv.  Předávání
informací. A jelikož informace formují lidské názory a postoje a ovlivňují různá rozhodnutí, pak si musíme
uvědomit,  že  lze  pomocí  pravdivých  informací,  zvláště  Božím  slovem  a  slovem  lásky,  člověka  dobře
formovat a vést. Ovšem je zde i ta obrácená strana. Pomocí falešných informací lze člověka uvádět do lži a
manipulovat ho. Je to tak?   
  Těch negativních příkladů z historie je přece mnoho. Na základě různých falešných informací vznikly a
vznikají totalitní režimy. Nejvíce varujícím a názorným příkladem je dnes Severní Korea, kde se daří lid
prostý držet pod pokličkou lží. Silnou roli v tom samozřejmě vždycky hrají média a informační kanály. To je
totiž  nejsilnější  nástroj  k předávání informací.  Kdo vlastní média,  tisk, ten jimi může ovlivňovat ostatní.
Z dob vlády komunistů v naší zemi se ujalo rčení, lže, jak když tiskne. To, jak víme, byla narážka na to, že
denní  tisk,  zejména  tedy Rudé právo,  nám lhalo.  Zajímavé,  jak  to  koresponduje  s tím významem slova
informatio, tedy vtištění formy. Své o tom věděli taky nacisté. Pro účely zmanipulování masy dokonce zřídili
ministerstvo propagandy. Slovo propaganda zase vzniklo z latinského  propagae, což znamená rozhlašovat,
rozšiřovat,  rozmnožovat  ideologie  za  účelem  ovládání  masy.  Skrze  propagandu,  tzn.  šíření  nacistické
ideologie, se dařilo zmanipulovat téměř celý národ k ďábelským praktikám. Jakákoliv i dnešní propaganda
sama o sobě je velmi nebezpečná, protože to není okatá lež, ale ideologie, která dává nějaký „smysl“. Např.,
když vyhladíme Židy, bude na světě dobře. Když vyhladíme tam ten národ, nebudeme už žít v bídě. Jak
snadno tomu lidé uvěřili, Ovšem i dnes lidé věří různým lžím a propagandám. Možná nás to až udivuje, že
v době tak velké informovanosti, kdy je možné si mnohé ověřit i z jiných zdrojů, tak i přesto lidé věří lžím a
nechají se zmanipulovat. Proč tomu tak je? Je to jen hloupostí člověka?
   Myslím, milí přátelé, že v srdci každého člověka je vložena touha znát a poznat pravdu. Problémem ovšem
je, že různí lidé si to slovo pravda spojují s různým významem. Někdo si myslí, že zarputilým sledováním
politické situace, odhalí, kdo má pravdu a kdo lže. Člověk v politice hledá ke komu se přiklonit a jakým
směrem jít. Jiný hledá pravdu v konspiračních teoriích a myslí si, že odhalí něco převratného a díky tomu pak
už bude šťastný. Víme, že to jsou slepé cesty. Uhasit žízeň duše a dojít pokoje může člověk pouze tehdy,
když přijme Ježíše Krista za svého Pána a Spasitele. Pán Ježíš přece říká: „Já jsem ta cesta, pravda i život, a
taky poznáte pravdu a pravda vás osvobodí.“ Jako křesťané víme, že Boží slovo je také informace. A vlastně
tou nejdůležitější informací pro celé lidstvo je  evangelium o Ježíši Kristu. A víte, kdy Slovo Boží nabývá
moci a začne měnit a zachraňovat životy? Tehdy když ho křesťané začnou žít a také šířit. Je to tedy i na mě a
na tobě, abychom Božím slovem žili, abychom šířili dobrou zprávu uprostřed všech různých negativních.
  V Janově evangeliu jsme četli, že v Božím Slově je ukryt ten  pravý život. A život je světlo lidí. Jinými
slovy ten, kdo se sytí Slovem Božím, přilévá olej do lamp svých srdcí. Člověk sytící se Slovem Božím je
ujišťován nadějí  a Slovo Boží mu svítí  na cestu.  Na základě informací  z Božího Slova člověk mění své
postoje, tam, kde viděl věci negativně, najednou vidí světlo. Tam, kde nemohl, najednou může. Tam, kde
nevěřil, že se to změní, tam se to najednou začne měnit, Tam, kde byl negativní, je najednou plný naděje.
Ovšem všichni jistě velmi dobře víme, že se tak neděje pouze tím, když otevřeme Bibli. Ta kniha sama o
sobě nemá moc a není kouzelná. Potřebujeme k tomu modlitbu a víru. Potřebujeme prosit Ducha svatého,



aby nám dal porozumět, aby vdechl život do Slova, které já potřebuji přijmout. A je také velmi důležité se
modlit,  jaká  je  tvá  vůle,  Pane,  pro  můj  život?  Jak  se  mám  rozhodnout?  Někdy  když  se  potřebujeme
rozhodnout, tak si sami analyzujeme, co bude nejlepší cesta. Anebo se někoho zeptáme, jak by nám poradili.
Anebo se zeptáme dnes třeba i umělé inteligence, jak by to vyhodnotila. Víte, co je ale vůle Boží pro nás?
  V knize  proroka Amose jsme  četli  zjevenou  Boží  vůli  pro  každého křesťana.  Toto praví  Hospodin:
„Dotazujte se mne a budete žít!“  Co to slovo vlastně znamená? Když se někoho dotazujete,  tak s ním
vlastně  komunikujete.  A  když  s někým  komunikujete  každý  den  a  celý  život,  tak  s ním  vlastně  máte
vytvořený vztah. Takto přece fungují manželské, přátelské, rodičovské, ale i pracovní vztahy. A víme, že
tam, kde v nějakém vztahu přestaneme komunikovat, tak tam ten vztah uvadá a zaniká. Jak jsou na tom vaše
vztahy?  Kolik do nich investujete času? Tam kde se přestává komunikovat, dochází také k nedorozuměním a
nepochopením. Ten druhý nám je pak cizí a vzdálený. Ovšem stejné je to i s Bohem. Bůh nás zve do vztahu
s Ním. A  komunikace  s Ním je  tak  trochu  podobná,  jako  když  si  s někým píšete  třeba  přes  facebook.
Nevidíte,  jak  vypadá,  ale  komunikujete  s Ním.  A  protože  víme,  že  na  internetu  je  taková  anonymní
komunikace s někým cizím vlastně nebezpečná, tak Bůh nám dal přihlašovací údaje. Když s Ním budeme
komunikovat  skrze  jeho  Syna  Pána  Ježíše  Krista,  pak  si  můžeme  být  jisti,  že  komunikujeme  s pravým
Bohem. V aplikaci Ježíše Krista se tedy můžeme cítit na svých modlitbách bezpečně. 
   Je důležité, bratři a sestry, s Bohem komunikovat? Je to důležité, protože v tom lze nalézt život. Jinými
slovy, radost, motivaci, chuť do života, novou sílu, uzdravení. Bůh nám říká, dotazujte se mne a budete žít.
To je přece obrovské zaslíbení a jistě to můžeme potvrdit, že to tak je. Můžeme prožívat Boží blízkost, jeho
lásku, ochranu, ujištění. Ovšem pokud chceme ještě lépe Boha porozumět, pak je potřeba pravidelně se sytit
informacemi z Božího Slova. Rozjímat nad Božím slovem, sdílet se s druhými. Duch svatý to pak má s námi
snadnější. V pravý čas nám připomene to pravé slovo. Ovšem pokud nečteme Bibli, co nám má Duch svatý
připomínat?   
  Má otázka tedy zní. Nakolik to praktikujeme? Nakolik se sytíme Božím Slovem? A jak moc hluboký vztah
máme s Pánem Ježíšem? Vždyť On je to vtělené Slovo Boží. Jestliže se modlíme a otevíráme Boží slovo, pak
přichází jeho světlo a jeho život se vlévá do života našeho. Pak je Pán Ježíš naší radostí, motivací, chutí do
života, hybnou silou. Je tomu vskutku tak ve tvém životě? Je Duch svatý hybatelem tvého života? Anebo co
vlastně  hýbe  tvým  životem?  Jakým  informacím  dovolíš,  aby  utvářeli  tvůj  život?  Je  to  Boží  Slovo
z komunikace  s Bohem, Boží  Slovo z Písma svatého,  anebo jsou to  zcela  jiné informace?  Podle kterých
informací se rozhoduješ? Podle Božího slova, anebo tvůj život formuje něco zcela jiného? 
  Milí přátelé, my dnes žijeme v přeinformovaném světě. Informace se na nás valí ze všech různých médií,
dokonce i  z chytrých telefonů.  Téměř každý z nás nosíme s sebou mobil.  Jsme jistě  za to  vděčni,  že  se
můžeme s kýmkoliv rychle spojit, nebo skrze aplikace mobilem třeba provést platbu. Na druhou stranu odsud
můžeme čerpat také mnoho informací. Některé jsou pro náš život důležité, některé pro zábavu. Ale některé
nás mohou i deformovat a zotročit. Na jednu stranu nám technologie usnadňují život a ušetří nám čas, ale jak
s tím  ušetřeným časem my pak  naložíme?  Komu ho  věnujeme?  Mnohdy  se  stává,  že  nám technologie
ušetřený čas kradou.  Vše je mi dovoleno, ale ne všechno prospívá. Vše je mi dovoleno, ale ničím se
nenechám zotročit, říká apoštol Pavel a toto jeho slovo platí i dnes.  
  A tak si sami, bratři a sestry, každý zvažme, kolik volného času trávíme na mobilu, nebo třeba na počítači,
anebo i u televize,  a kolik času věnujeme našemu duchovnímu životu? Kolik času nám zbývá, abychom
čerpali pro náš zdravý duchovní růst? Abyste mi dobře rozuměli, tady nejde o to, že by nás Bůh do vztahu se
sebou nutil. Ale o to, abychom si uvědomili, že to prázdné místo v našich srdcích nedokáže nahradit žádná
zábava ani žádný člověk. To místo umí zaplnit pouze Bůh. Dotazujte se mne, praví Hospodin, a budete žít.
  A na  závěr  ještě  jeden  takový  postřeh.  Vývoj  technologií  jde  dnes  rychle  kupředu.  Vytvoření  umělé
inteligence již dnes pomáhá např. v lékařství, ve studiu. Je pomocí pro mnoho věcí. Na druhou stranu jako
všechno i toto má svá negativa a je to zneužitelné. Aniž bych umělou inteligenci chtěl nějakým způsobem
hanět, tak je potřeba říci, že dnes když se jí dotážete, dostanete rychlou odpověď. Je to rychlejší, snazší a
pohodlnější, než  se doptávat Boha.   Nicméně je potřeba říci, že i navzdory tomu, že zde můžeme rychle
načerpat  poměrně dost užitečných informací,  tak ty informace do toho vložil  člověk. A proto je to také
zneužitelné třeba právě k tomu, aby byl člověk zmanipulován. A tak bych vám chtěl říci, ve spleti všech
různých informací, pravdivých i falešných, abychom se nenechali pohltit informacemi, které nám budou ničit
život. A aby nad všechny ty informace pro nás zůstalo evangelium o Ježíši Kristu tím nejzásadnějším. Amen 
Modlitba  píseň 318
Slovo poslání:
Požehnání:  Milost Pána Ježíše Krista a láska Boží, dary i přítomnost Ducha svatého budiž a zůstávej se
všemi vámi. Amen. Píseň 314


